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 مستخلص الدراسة

 المنازعات  الوقتية في تنفيذ الأحكام الإدارية: عنوان الدراسة 

شكل عام، ثم حددت مشكلة الدراسة، ولخصتها في ستة أسئلة بدأت الدراسة بمقدمة تلخص الموضوع ب      

 .تجيب عنها في متن الدراسة، ثم عرضت أهمية الدراسة ومنهجها 

 : وتم تقسيم الدراسة إلى أربعة فصول       

رية، تنفيذ الأحكام القضائية الإدا: تنفيذ الأحكام القضائية الإدارية، وقسم إلى مبحثين هما  :الفصل الأول       

 .امتناع الجهة الإدارية عن تنفيذ الأحكام الإدارية الصادرة ضدها ، والوسائل القانونية لضمان تنفيذها

مفهوم المنازعة : منازعات التنفيذ التي تطرأ على الأحكام الإدارية، وقسم إلى مبحثين هما  :الفصل الثاني       

 .الأحكام الإدارية في التنفيذ وأنواعها، المنازعات الوقتية في تنفيذ 

الإجراءات المتبعة في إشكالات التنفيذ الإداري والجهات المختصة بنظره، وقسم إلى  :الفصل الثالث      

الإجراءات المتبعة في حل إشكالات التنفيذ، والجهات المختصة بنظره، الحكم في إشكالات التنفيذ : مبحثين هما 

 .رة فيهاالوقتية، وطرق الطعن على القرارات الصاد

المنازعات الوقتية في تنفيذ الأحكام الإدارية في المملكة العربية السعودية، وقسم إلى مبحثين  :الفصل الرابع      

الأحكام الإدارية في إلغاء القرارات الإدارية، الأحكام الإدارية في دعاوى التعويض والعقود الإدارية، : هما 

 .ودعاوى تأديب الموظفين

 .ة البحث التي تتضمن النتائج والتوصيات ثم خاتم     

 :وقد خرجت الدراسة بمجموعة من التوصيات منها      

اري دون إبطاء أو تأخير، والدعوة إلى إجراء التعديلات التشريعية ذ أحكام القضاء الإدفيتنالتأكيد على  .1

 .اللازمة 

نظر  فيأهمية العمل على تحصين ودعم استقلالية القضاء الإداري، وأن يكون له اختصاص عام  .2

 .ذ الأحكام الصادرة عن المحاكم الإداريةفيتنالمنازعات الإدارية كافة، وإنشاء دوائر قضائية ل

ءات يراعى أن يتم الفصل في إشكالات التنفيذ على وجه السرعة باعتبارها منازعات وقتية، ووفقاً لإجرا .3

فيها طبيعة المنازعة الإدارية وسرعة الفصل فيها ، وذلك حتى لا تكون الإشكالات في التنفيذ مجرد وسيلة 

 .لتعطيل النشاط الإداري

 .عند ثبوت إدانتهم أو تقصيرهم في تنفيذ الأحكام الإدارية: تفعيل آلية العقوبات الجزائية للمسئولين .4

الحجز على أموال الإدارة وعائداتها في حدود المبلغ المحكوم به على يقضي بجواز : إدخال تعديل تشريعي .5

 .الإدارة 
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لمواجهة ما قد تلُزم به من : إدراج بند مالي خاص في ميزانيات الوزارات والهيئات والإدارات الحكومية  .6

 .غرامات وتعويضات قضائية 
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Study and Survey in Brief 

Title of Survey : The Time being or provisional Controversies in implementing the 

administrative orders. 

I have studies and surveyed  with brief introduction of the subject matter in general, 

later on the survey problem has been determined and I made it in six points in brief, 

which can be answered from the text of the survey. I have shown the importance of 

the study and its methodology.  

The study and the survey has been divided into four divisions:   

First Division:  Implementing the judicial administrative orders, which is 

divided in 

two subjects and they are:  

Implementing the judicial administrative orders, halting the administrative authority 

to implement the administrative orders issued against it, the legal sources to ensure 

its implementation.  

Second Division:  Controversies of Implementing and executing, which develop on 

the 

administrative orders. It is divided in two subjects and they are: 

The sense of controversy in execution and its varieties. The time 

being controversies in implementing and executing the 

administrative orders. 

Third Division:  The procedures followed about the administrative complexities 

and the concerned authorities with its viewpoint.  It is divided in 

two subjects and they are: The procedures being followed in 

resolving the execution complexities. The concerned authorities 

with its viewpoint. The Ruling about the complexities of time 

being implementation and the methods of protests on the 

decisions issued in this regard.  

Fourth Division: The provisional countervercies    in implementing the 

administrative orders in the Kingdom of Saudi Arabia. It is 

divided in two subjects and they are: The administrative orders 

regarding the cancellation of administrative decisions. The 



administrative orders about indemnity cases and administrative 

contracts and the disciplinary cases of employees.  

On the end of the discussion, contains the results and recommendations. 

I have obtained the survey through the bunch of recommendations which are:  

1- Asserting on the implementation of provincial administrative orders without 

any lingering or delay. Inviting to carryout the necessary legislative 

amendments. 

2- Work importance on fortification and supporting the independence of judicial 

administration. It should have a general specialized outlook about all 

administrative controversies and establish judicial circuits to implement the 

orders issued through administrative courts.  

3- There must be ruling in an urgent manner about the implementing 

complexities,  being it the time being controversies and it should be in 

pursuance to the procedures where the nature of administrative differences and 

controversies are taken into account and fast track judgment should be given 

about it, so that the complexities about executing or implementing shall not 

become just an instrument to suspend the administrative activity.  

4- Automatic activation of punishments to responsible persons at the time of their 

conviction or negligence in implementing the administrative orders. 

5- Admitting the legislative amendment: Giving the ruling for confiscating the 

properties of administration and its income in the limits of amount to be levied 

on the administration. 

6- Inclusion of special money clause in the budgets of the ministries, bureaus and 

government administrations: For facing the fines and judicial indemnities 

levied on it. 
 

 


